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† VENIAMIN 

prin harul lui Dumnezeu  
Episcopul Basarabiei de Sud 

 
Preacuviosului cin monahal, preacucernicului cler şi 

preaiubiţilor credincioşi din cuprinsul  
Episcopiei Basarabiei de Sud 

 
HAR, PACE ŞI BUCURIE DE LA DOMNUL NOSTRU IISUS HRISTOS, 

IAR DE LA NOI ARHIEREȘTI BINECUVÂNTĂRI! 
 

Preacuvioși şi Preacucernici Părinţi, 
iubiţi credincioşi şi credincioase, 

 
Sărbătoarea Nașterii Domnului sau a întrupării Cuvântului lui Dumnezeu ne 

cheamă din nou să ne bucurăm de iubirea Preasfintei Treimi care lucrează în istorie 
și așază lucrurile potrivit chemării pe care a făcut-o omului de a fi asemenea cu 
Dumnezeu (Facere 3,26).  

Acest lucru îl putem urmări în istoria biblică a Vechiului Testament, când 
Dumnezeu S-a descoperit lui Avraam și a făcut un legământ cu el (Facere 17-18) și 
când le-a promis urmașilor lui un proroc care-i va mântui (Deuteronom 18,18), dar 
mai ales în Noul Testament, unde este prezentat contextul și împrejurările plinirii 
vremii (Galateni 4,4) și întrupării Fiului lui Dumnezeu, prin lucrarea Duhului 
Sfânt, din Fecioara Maria (Luca 1,35). 

Momentul Nașterii Domnului în Betleemul Iudeii împarte istoria și lumea, 
aducând bucurie întregii creații. Acest lucru îl vedem descris și în pericopa 
evanghelică pe care am ascultat-o citindu-se la Sfânta Liturghie și care ne arată că: 
cei care priveghează și se roagă sunt primii care se bucură de 
priveliștea cerească și de vederea oștilor cerești, primii cărora li se 
descoperă Taina întrupării Fiului lui Dumnezeu, primii care se fac 
vestitori ai Nașterii lui Mesia, mergând la Betleem să vadă ce Domnul 
le-a făcut lor cunoscut (Luca 2,15). 

Printre cei care privegheau în acea seară minunată erau păstorii care stăteau pe 
câmp și-și păzeau turma făcând noaptea de strajă, cărora îngerul Domnului le-a 
spus că S-a născut azi Mântuitor, Care este Hristos Domnul (Luca 2,8-11), 
dar și Magii care urmăreau astrele și văzând steaua ce li s-a arătat, au pornit în 
căutarea celui care S-a născut. 

După primirea mesajului de la Îngerul Domnului și vederea cetelor îngerești, 
păstorii devin primii închinători care merg la peștera unde se afla Pruncul îmbrăcat 
în scutece, spunând Fecioarei Maria și lui Iosif cele auzite de la înger. Ei sunt martorii 
evenimentului istoric al Nașterii Domnului și cinstitori ai Marelui Împărat, 
întorcându-se la staulul lor slăvind pe Dumnezeu pentru toate câte le-au auzit și 
văzut (Luca 2,20). 

De asemenea, magii de la Răsărit au călătorit spre Ierusalim, pentru a se închina 
și a aduce daruri Pruncului, aceștia fiind conduși de steaua Lui, care s-a oprit 
deasupra unde era Pruncul, astfel după cum relatează Sfântul Evanghelist Matei 
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(Matei 2,9). Ei au fost înștiințați să se întoarcă, pe altă cale, rușinând pe iudeii care 
n-au crezut pe proroci, dar și pe Irod care căuta să ia viața Pruncului, fiindcă 
Dumnezeu ocrotește Pruncul de furia lui Irod, poruncindu-i lui Iosif să meargă în 
Egipt. 

Din relatările sfinților evangheliști, vedem că Dumnezeu se descoperă unor 
oameni simpli, păstorilor, dar și magilor, arătându-ne că El se descoperă plenar 
oamenilor sinceri și credincioși, celor care-L caută și se roagă Lui, celor care 
priveghează și își pun nădejdea în El, celor care citesc și împlinesc Scripturile, iar 
nu celor insensibili și opaci lucrării Lui în lume, așa cum erau cei din Ierusalim, dar 
și toți cei de azi prinși de multe griji ale vieții. Aceștia sunt împiedicați de 
autosuficiența proprie și de raționamentele gândirii să creadă în Dumnezeu, 
neputând să pătrundă tainele credinței, rămân ca și Irod rușinați, refuzând 
mântuirea adusă lumii de Pruncul Sfânt. 

 
Iubiți credincioși și credincioase! 
 
Dumnezeu se întrupează facându-Se asemenea nouă, afară de păcat (Evrei 

4,15), El, venind vădește lumea de păcat (Ioan16,8), dar vine ca să o sfințească (Evrei 
13,12) și să-l facă părtaș slavei Sale celei cerești pe omul căzut și înstrăinat de 
comuniunea cu Creatorul său, așa cum spune Sfântul Evanghelist Ioan: Dumnezeu 
s-a întrupat pentru că oricine crede în El să nu piară, ci să aibă viață veșnică (Ioan 
3,16). El nu distruge și nici nu se rușinează de creația Sa, ci Se arată smerit, luând 
chip de rob (Filipeni 7,2) ne învăță să petrecem în această lume bulversată și 
înstrăinată de valorile credinței, priveghind cu smerenie și petrecând în rugăciune, 
împreună cu îngerii, cu magii, proorocii și toți care s-au pregătit să primească pe 
Pruncul Sfânt. În acest sens, Sfântul Apostol Pavel spunea că Dumnezeu vine în 
lumea întinată ca să ne facă părtași dumnezeirii Sale (Evrei 3,1), împăcând lumea cu 
Sine însuşi, nesocotindu-le greşelile lor şi punând în noi cuvântul împăcării (I 
Corinteni 5,19). 

Din nefericire și omul contemporan cade în aceeași ispită, se crede Dumnezeu și 
intervine brutal în creație alterând-o și provocând suferință întregii existențe, prin 
industrializarea excesivă, prin crearea unei lumi mecaniciste și robotizate lipsite de 
bucuria comuniunii, prin ingineria genetică etc., fapte experimentate în ultimele 
două secole. În pofida efectelor constatate, omul contemporan atras de senzualitatea 
lumii, fiind stăpânit de lăcomie și de dorința de a controla întreg cosmosul, a făcut 
tot felul de experimente pe ființa umană, ajungând de la crearea unor roboți care să 
înlocuiască omul, la robotizarea omului și la controlul acestuia prin instrumente 
tehnice și legislative. Acest lucru l-am trăit și noi în ultimii doi ani din cauza 
pandemiei care a restrâns libertățile și drepturile noastre, cauzând multă suferință 
comunităților atât prin pierderea celor dragi, cât și prin înstrăinare și autoizolare de 
frica morții, prin îndepărtarea de Casa Domnului și refuzarea comuniunii cu semenii. 

 
Iubiți fii duhovnicești !  
 
Magii din Răsărit, dorind să aducă daruri alese Marelui Împărat 

(Matei 2,1-12), au mers după stea, având bucuria să se închine Pruncului 
în Betleem, aducându-i aur, smirnă și tămâie. Dumnezeu primește darurile 
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lor confirmând-le intuiția evenimentului deosebit ce a avut loc în Iudeea și arătându-
le împlinirea prorociilor (Facere 49,10; Miheia 5,1). Ei devenind vestitorii Nașterii lui 
Mesia în țara lor, Dumnezeu răsplătindu-le efortul căutării Lui. În acest sens, Sfântul 
Ioan Gură de Aur spune că: Dumnezeu i-a ales pe magi și a rânduit să se închine 
păgânii, fiindcă evreii n-au ținut cont de profeții lor, care necontenit le vorbeau de 
venirea Lui1. Astfel, vedem că magii, adică cei de alt neam s-au bucurat de vederea 
Pruncului, pe când mai marii poporului ales, dar și cunoscătorii Legii nu s-au bucurat 
de acest privilegiu, fiind puțin credincioși și prea puțin atenți la ce se întâmpla în 
jurul lor. Acest lucru se întâmplă și astăzi când mulți sunt creștini doar cu numele, 
uitând că trebuie să trăim credința pentru a înțelege și primi pe Dumnezeu în ființa 
noastră. 

De asemenea, Păstorii din Betleem au mers să vadă ce le vestise îngerul 
Domnului. Aceștia preînchipuiesc pe viitorii păstori ai Bisericii care trebuie să 
vestească Evanghelia și să aducă pacea lui Hristos întregii lumi. Ei arată lumii pe 
Hristos și descoperă importanța credinței în Dumnezeu pentru mântuirea 
oamenilor, după cum zice Scriptura: Tot cel ce va crede în El va primi iertarea 
păcatelor (Fapte 10,43) și nu se va rușina (Romani 10,11). Credința îl schimbă pe 
omul debusolat și deznădăjduit, ea dă sens vieții și-l pune pe om în comuniune cu 
creatorul Său, pentru că oile cunosc pe Păstorul lor (Ioan 10,14). 

Atât păstorii din Betleem, cât și păstorii Bisericii vestesc lumii că Pruncul care 
S-a născut în iesle este Păstorul cel Bun, care-și pune sufletul pentru oile Sale (Ioan 
10,11), fiind Păstorul și Păzitorul sufletelor noastre (I Petru 2,25), El ni se oferă ca 
hrană pentru sănătatea sufletului și a trupului la fiecare Sfântă Liturghie, aducându-
ne aminte atât de Betleem - Casa pâinii, dar și de faptul că El este Pâinea care S-a 
pogorât din cer și se dă lumii spre mântuire și viață veșnică (Ioan 6,51). 

Astfel și noi, după perioada Postului, să ne apropiem de Hristos, Să ne 
împărtășim cu El, să nu stăm indiferenți și deznădăjduiți, ci să-L căutăm ca și păstorii 
și magii, să ne deschidem sufletele ca să primim bucurie și vindecare trupurilor 
noastre slăbite de isteria din societate și de fenomenele care se întâmplă la nivel 
global, de tensiunile existente între marile puteri și preocupările omului secularizat 
pentru pervertirea valorilor și negarea credinței. Suntem uimiți de transformările din 
bătrâna Europă și de intențiile unor lideri de a deforma ce a mai rămas din valorile 
creștine în lumea contemporană. 

Fără apropierea noastră de Pruncul Sfânt rămânem ca și Irod plini de păcate și 
de interese personale, egoiste, hedoniste izvorâte din necredința și egocentrism, 
uitând că trebuie să fim aproape de cei în suferință, de cei flămânzi, de cei goi și fără 
hrană și adăpost, de cei lipsiți de sprijinul familiei și a celor dragi. 

Sărbătoarea Nașterii Domnului ca sărbătoare a familiei, ne cheamă să punem la 
inimă cuvintele Domnului și să ne facem tuturor toate, pentru a-i câștiga în Hristos 
(I Corinteni 9,22). În acest sens, pentru noi anul 2021 a fost un bun exercițiu de a ne 
arăta dragostea față de semeni, dar și solidaritatea față de cei aflați în suferință, de a 
ne arăta unitatea credinței și de neam, chiar dacă de multe ori locuim departe de țara 
noastră sau satul natal. Am avut posibilitatea să consolidăm relațiile dintre frații de 
pe cele două maluri ale Prutului, dar și cu cei din Diasporă, punând bazele mai multor 
proiecte pastoral-misionare, edilitare, social-filantropice și cultural-educaționale, 

 
1 Sfântul Ioan Gură de Aur, Omilii la Matei, VI,III, PSB, vol. 23, București, 1994, pp. 79-80). 
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prin care să consolidăm Ortodoxia din Basarabia. Am avut posibilitatea să privim în 
trecut și să ne apropiem de locurile unde odihnesc cei din familiile noastre, îngrijind 
monumentele și mormintele lor și lucrând cu nădejde că vom trece peste toate 
încercările prezente și vom fi mai credincioși și mai fideli chemării pe care ne-o face 
Domnul Hristos să căutăm întâi Împărăția cerurilor și toate se vor adăuga vouă 
(Matei 6,33), lăsându-le pe toate în grija Lui.  

La aceasta ne invită și Sărbătoarea Nașterii Domnului, chemându-ne să fim mai 
buni și să ducem mesajul întregii lumi că ni S-a născut Mântuitor. 

 
Dreptmăritori creștini! 
 
Sărbătoarea Nașterii Domnului este un bun prilej pentru întărirea comuniunii 

dintre noi, a solidarității frățești, arătând recunoștință Pruncului Sfânt și 
binefăcătorilor noștri pentru realizările din anul care a trecut, înălțând rugăciuni de 
mulțumire Domnului pentru toate binefacerile revărsate asupra noastră. 

Domnul Hristos ne îndeamnă să păstrăm credința nealterată și să nu ne lăsăm 
furați de plăcerile lumii, știind că este trecătoare, ci să sfințim timpul prin rugăciune, 
vorbirea noastră cu Dumnezeu, dar și prin ascultarea cuvântului lui din Sfânta 
Evanghelie. El ne sfințește viața și ne ajută să înmulțim lucrarea duhovnicească atât 
de necesară în lumea noastră, prin împlinirea poruncilor Domnului și manifestarea 
dragostei față de toți, având ca modele pe proroci și apostoli, pe martirii și 
mărturisitorii credinței, pe Sfinții Părinți, dar și pe isihaștii din toate timpurile. 

Pentru a veni în întâmpinarea noastră, Anul 2022 a fost declarat în Patriarhia 
Română ca An omagial al rugăciunii în viața Bisericii și An comemorativ al sfinților 
isihaști, aceasta constituie un bun prilej pentru a înmulți rugăciunea și a privi mereu 
spre marii sihaștri, cuvioși, purtători de Dumnezeu care și-au sfințit viața prin 
osteneli și rugăciuni neîncetate, dar și prin mărturisirea credinței cu responsabilitate 
deplină. 

În această perioadă de aleasă trăire duhovnicească, Vă îndemn să participați la 
Sfintele slujbe, pentru a înnoi haina sufletului și a face ca Hristos să ia chip în noi, 
să rămâneți aproape de duhovnicii dumneavoastră și împreună să înmulțim lucrarea 
noastră de sfințire prin post, rugăciune, priveghere și fapte bune. Un gând îndreptăm 
și spre fiii duhovnicești aflați departe de casă, pe care-i îndemnăm să poarte cu ei 
credința și tradițiile românești, păstrând identitatea culturală, lingvistică și 
religioasă acolo unde Domnul le-a îndrumat pașii. 

Cu prilejul Sărbătorilor Nașterii Domnului, Anului Nou 2022 și Botezului 
Domnului, vă transmitem cele mai bune doriri de sănătate și mântuire, pace și 
bucurie, ajutor de la Dumnezeu în tot lucrul bun și folositor, împreună cu tradiționala 
urare La mulți ani! 

Harul Domnului nostru Iisus Hristos şi dragostea lui Dumnezeu Tatăl şi 
împărtăşirea Sfântului Duh să fie cu voi cu toţi! (2 Corinteni 13, 13). 

Al vostru către Hristos-Domnul pururea rugător și de tot binele voitor, 
cu părintești binecuvântări, 

 
Episcopul Basarabiei de Sud 
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Macheta Mănăstirii Eroilor din satul Stoianivca, raionul Cantemir 

 

Grup de colindători din anul 2020 
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Troparul Nașterii Domnului Iisus Hristos 

 
Nașterea Ta, Hristoase, Dumnezeul nostru, răsărit-a lumii Lumina 
cunoștinței; că întru dânsa cei ce slujeau stelelor, de la stea s-au învățat 
să se închine Ție, Soarelui dreptatii, și să Te cunoască pe Tine, Răsaritul 
cel de sus, Doamne, slavă Ție. 
 

Condacul Nașterii Domnului Iisus Hristos 
 

Fecioara astăzi pre Cel mai presus de ființă naște, iar pământul peștera 
Celui neapropiat aduce. Îngerii cu păstorii slavoslovesc, iar magii cu 
steaua călătoresc. Că pentru noi s-a născut prunc tânăr, Dumnezeu cel 
mai înainte de veci. 

 


